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EL DELTA DEL LLOBREGAT, DAVANT LES URNES
Tot el que et cal saber per decidir el vot

El principal focus d’atenció del
Delta del Llobregat aquest 28M
serà Castelldefels. Aquesta és una
de les poques localitats catalanes
on el PP guanya des de fa anys,
conjuntament amb Badalona o
Pontons, i on la formació con-
servadora té més opcions de go-
vernar. En el cas de Castelldefels,
el candidat del PP, Manuel Reyes,
ha guanyat les eleccions munici-
pals des del 2011. Aleshores va po-
der ser alcalde, però el 2015 i el
2019 un pacte de gairebé tota la
resta de forces li va arrabassar la
vara de comandament. 

Ara, quatre anys més tard,
Reyes ha posat tota la carn a la
graella per aconseguir la majoria
que eviti un nou “pacte de per-
dedors”, com li agrada denomi-
nar els acords de govern subscrits
per socialistes, comuns, Podem,
ERC i la postconvergència que
l’han apartat del poder dos cops.
La nit del 28M veurem si, segu-
int el tòpic cinematogràfic que tit-
lla de “retorn” les segones parts
de les pel·lícules i de “venjança”
les terceres, Reyes podrà sortejar
un més que segur pacte a la seva
esquerra per assolir l’alcaldia. 

Per fer-ho, el popular apel·la a
cada veí, amb cartells de tots els co-
lors i missatges com “arreglar un
carrer no és de dretes ni d’es-
querres” que amaguen la marca
del partit. També ha fet servir l’a-
riet de la seguretat, amb promeses
com la creació d’una oficina anti-

ocupacions, el marc que ha creat
la dreta en aquesta campanya i que
ha amarat els discursos de candi-
dats progressistes, sobretot del
PSC. A més, el candidat conser-
vador critica que el govern de
PSC, ERC i Junts és un “desgavell”. 

Per la banda oficialista, el PSC
de l’alcaldessa María Miranda
lluitarà per augmentar la seva ac-
tual representació de sis regidors,
o almenys no perdre-la –cal parar
atenció a Nico Cerpa, exregidor del
PSC crític amb Miranda i veí molt
popular a Castelldefels, que amb
el seu partit municipalista pot fer
mal als socialistes a les urnes–. I,
com li passa a Pedro Sánchez a la
Moncloa, Miranda necessita for-
talesa a la seva esquerra, amb
uns comuns que facin un bon pa-
per i una ERC que no es quedi en-
rere, per així poder revalidar un
acord que impedeixi que el PP re-
cuperi l’alcaldia. 

Ara bé, cal no oblidar que els
comuns van trencar amb el go-
vern de coalició el 2020, quan no-
més feia un any que convivien al
consistori. Des d’aleshores, i mal-
grat les crides a refer ponts de la
candidata de Movem, Candela
López, les crítiques entre co-
muns i socialistes han sovintejat
en els últims mesos. Tornarà a
haver-hi acord de govern entre les
dues formacions? Se suportin o

no, tot indica que serà, com deia
el general Prim, “o caixa o faixa”.

L’ALTRE PUNT D’ATENCIÓ
La del 28M també serà una nit de
transistors al Prat. Aquí, els co-
muns, liderats per Lluís Mijoler,
intentaran revalidar una victòria
que no se’ls escapa des de la
Transició. Amb els seus actuals 11
regidors de 25, només els fa om-
bra el PSC, però encara des de
lluny, amb set representants. Els
comuns hi concorren amb Po-
dem, cosa que pot significar un
augment dels sufragis per als de
Mijoler. Però a la política poques
vegades u més u són dos, i cal es-
tar atents a la possible pujada del
PSC, seguint la tònica general. 

La campanya per l’ampliació
de l’aeroport, però, ha posat la
candidatura socialista en un com-
promís, ja que el candidat pratenc
del PSC, Juan Pedro Pérez, és un
ferm opositor a allargar la terce-
ra pista, a diferència del que pen-
sa la direcció nacional. Pérez, a
més, ha dit en més d’una ocasió
que Mijoler, el seu company de

govern, “no és Tejedor” –l’histò-
ric alcalde de la ciutat i predeces-
sor en el càrrec–. Malgrat aquest
joc polític de declaracions, però,
sembla que la reedició del pacte
entre els comuns i el PSC al Prat
està feta. “No em veig governant
d’una altra manera que no sigui
amb el PSC”, va dir Mijoler en una
entrevista el novembre del 2022

a Línia Mar. Tot apunta, doncs,
que aquesta història d’amor a la
vora del Llobregat continuarà,
almenys quatre anys més. 

EL TREN DE LA CAMPANYA
Per la seva banda, a Viladecans,
Gavà i Sant Boi sembla que no hi
haurà grans canvis, més enllà de
si el PSC reedita les majories ab-

solutes que va recuperar en aques-
tes tres ciutats el 2019. Aquest
mandat ha estat el de l’aeroport i
el debat sobre el futur del Parc
Agrari, uns discursos en els quals
els socialistes baixllobregatins
s’han trobat molt còmodes i sen-
se gaire oposició, llevat la d’ERC,
segona força als tres municipis,
però lluny de representar una
amenaça per a l’hegemonia so-
cialista. A més, els comuns han
apuntalat a Viladecans i Sant Boi
els governs en majoria de Carles
Ruiz i Lluïsa Moret, o sigui que, en
cas de tenir problemes, el PSC pot
mirar amb tranquil·litat a la seva
esquerra per arribar a acords i po-
der continuar governant. 

No obstant això, l’avaria sen-
se precedents a Rodalies de prin-
cipis de maig, que ha mantingut
en paràlisi el transport comarcal,
pot fer mal als socialistes, que és
el partit que controla el ministe-
ri competent, el de Transports,
que ara ostenta l’exalcaldessa ga-
vanenca Raquel Sánchez. ERC ha
intentat sucar-hi pa. Diumenge
veurem si amb èxit o no.<

Castelldefels, la gran incògnita
» Manuel Reyes ha d’obtenir un gran resultat per al PP a Castelldefels el 28M si vol tornar a ser alcalde
» Els comuns tornen a ser favorits al Prat, mentre que a Viladecans, Gavà i Sant Boi el PSC ho té fàcil

Reyes, al mig, després del ple d’investidura del juny del 2019 que no el va escollir alcalde. Foto: Ajuntament de Castelldefels

Malgrat algunes
declaracions, es dona

per fet que els comuns
i el PSC es tornaran 
a entendre al Prat

El PSC i Movem
Castelldefels han

d’entendre’s per força
si volen evitar de nou

un govern del PP

F.J. Rodríguez
BAIX LLOBREGAT
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Segueix la NIT ELECTORAL
amb nosaltres escanejant
aquest codi QR

4Les municipals del 2019 van regar el Baix Llo-
bregat de majories absolutes socialistes. Pel que
fa al Delta, en van aconseguir a Viladecans, Gavà
i Sant Boi, llocs on l’havien perdut en el passat. 

A totes tres ciutats, i seguint amb la tònica co-
marcal, va ser ERC qui va quedar en segona po-
sició, consumant, d’aquesta manera, el sorpas-
so a l’ecosocialisme i a l’esquerra hereva del
PSUC, que tradicionalment era l’espai que plan-
tava més cara al PSC. Aquest fenomen, però, no
es va reproduir al Prat, on els comuns van gua-
nyar amb la inèrcia de l’històric Lluís Tejedor i
el savoir faire tranquil de l’altre Lluís, Mijoler,
que va reeditar el pacte amb els socialistes per
mantenir l’ecosocialisme al poder. A Castellde-
fels, per la seva banda, el popular Manuel Reyes
va tornar a guanyar, però el pacte d’esquerres va
impedir, de nou, que fos alcalde.<

4Qui ha posat la nota acolorida a la campanya
ha estat Manuel Reyes, candidat del PP a Cas-
telldefels, que ha creat cartells amb els colors de
la resta de partits i missatges que busquen pes-
car vots entre electorats aliens. Ara bé, si hi ha
hagut una proposta que ha provocat una barre-
ja de sorpresa, incredulitat i somriures irònics ha
estat la dels seus homòlegs a Viladecans, que han
promès fer un Jurassic Park a la ciutat que crea-
ria cent llocs de feina directes al municipi. 

La candidata del PP viladecanenc, Fina Re-
dondo, diu que hi ha “inversors viables” disposats
a fer realitat aquest “projecte ludicoeducatiu” que
recrearia el món del juràssic i en el qual el mamut
de Viladecans seria el “protagonista”. Una pro-
mesa amb clares al·lusions a la mítica pel·lícula
de Spielberg. Llàstima que l’època juràssica aca-
bés 140 anys abans de l’aparició del mamut.<

4Com està quedant clar en aquest especial, el
28M caldrà posar tota l’atenció al que passi a
Castelldefels. Aquí, el candidat del PP, Manuel
Reyes, té al davant el repte d’assolir la majoria
absoluta o, si més no, quedar-s’hi a prop per di-
ficultar qualsevol pacte entre la resta de forces,
i així tornar a ser alcalde. Reyes, que guanya les
eleccions municipals a Castelldefels des del
2011, va perdre l’alcaldia el 2015 i el 2019 des-
prés que els partits d’esquerres i Junts pactes-
sin un govern alternatiu. 

Pel que fa a la resta de municipis, a Gavà, Vi-
ladecans i Sant Boi tot sembla encarrilat per al
PSC, que aspira a revalidar la majoria absolu-
ta. El Prat, en canvi, està pendent dels resultats
dels comuns de Lluís Mijoler i del PSC de Juan
Pedro Pérez per si poden tornar a sumar per for-
mar govern un mandat més.<

Possibles pactes

La campanya electoral
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Els resultats del 2019 Els protagonistes

“Encapçalo una candida-
tura a la qual avala i acre-
dita una llarga trajectòria

de compromís i servei pú-
blic a Sant Boi. La nostra és l’ú-

nica que té un projecte sòlid”

L. MORET (PSC)“
“Davant la inestabilitat
política que alguns de-
nuncien, els socialistes fa
sis anys que encapçalem
un executiu plural a Castellde-
fels que treballa per una ciutat sostenible”

M. MIRANDA (PSC)

“La qualitat de vida a Vi-
ladecans és cada vegada
millor. Tenim, a més, una

molt bona ubicació, i per
això les empreses es volen ins-

tal·lar al nostre municipi”

C. RUIZ (PSC)

“Des del PSC tenim molt
clara la importància de la
seguretat. Volem aug-

mentar la plantilla de la
policia local, fer una nova co-

missaria a Gavà Mar i instal·lar càmeres”

G. BADIA (PSC)

“El Prat és la ciutat del
canvi des del 1979, la ca-
pital mundial de l’ecoso-
cialisme. Necessitem la
vostra ajuda en la lluita contra
els lobbies i els poderosos”

L. MIJOLER (comuns)

“Deu formacions van pac-
tar el 2015 perquè no se-
guís al capdavant de Cas-
telldefels. El 2019 es va re-
petir el pacte. Si voleu un canvi,
el podem fer realitat”

M. REYES (PP)
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La Carme (86 anys) no
camina, no parla, no hi

sent, no s’aixeca de la
butaca, mai. “Li agrada la música?”.
“Ui, sí, ballava molt de jove”. Poso el Da-
nubi blau. La Carme s’aixeca i diu: “Amb
sabatilles no puc ballar, posa’m les sa-
bates”. I així hem fet la fisio avui, ballant
un vals!

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Si sabessin els grans
tenidors i els fons vol-

tors el mal que fan, la mi-
sèria que escampen i el trasbals que
generen a les famílies! Bé, sí que ho sa-
ben, però els és igual. Cal posar límits
a la seva avarícia, al seu model de ne-
goci tan allunyat de les necessitats de
la ciutat.

@VeinesOrsola

L5, un tio se m’ha co-
mençat a refregar, ho

he notat i m’he assegut
en un lloc que quedava lliure, s’ha po-
sat davant, s’ha tret el penis i s’ha
masturbat. Li he cridat, he muntat el
pollo, ningú ha fet res, he baixat i m’ha
seguit fins que m’ha perdut. La crisi
d’ansietat ha estat meva.

O plorem perquè els
joves catalans no mi-

ren TV3 o plorem perquè
TV3 ha fitxat una jove comunicadora
catalana amb un català prou correcte
i amb centenars de milers de seguidors
joves [Laura Escanes] per intentar que
els joves catalans mirin TV3. Les dues
coses alhora, no, si us plau.

@EvaPiquer@aannagp_@JoanLlebrenc

La lupa

uè ens està succeint a l’hora d’analitzar el
binomi migracions/drets humans? Com pot
ser que hàgim passat tan ràpidament de re-
ivindicar el dret humà a la mobilitat uni-
versal (art. 7. 2 de la Declaració Universal

de Drets Humans Emergents) a estar immersos en la
manifesta proclamació d’un estat d’excepció perma-
nent contra les persones migrants? Donar una ex-
plicació coherent a aquesta situació no resulta fàcil.
Malgrat que és un tema complex, sí que podem apre-
ciar que, des del món dels drets humans, això obeeix
a una manipulació discursiva al voltant de la condi-
ció de les persones estrangeres.

Aquesta manipulació rau a provocar engany sobre
la necessària interacció existent entre la sobirania de
l’estat i la protecció dels drets de les persones migrants.
Des d’una visió clàssica del Dret internacional públic,
els estats tenien el poder inqüestionable d’admetre i
d’expulsar els estrangers del seu territori. No obstant
això, aquesta concepció absoluta que reconeixia la ple-
na discrecionalitat de cada estat s’ha vist mitigada pro-
gressivament per l’evolució d’altres normes interna-
cionals –en particular, les relatives a la protecció dels
drets humans. Normes que no només afecten l’entrada
o la sortida, sinó també el gaudi de drets i llibertats
fonamentals quan una persona estrangera es troba
sota la seva jurisdicció. L’emergència d’aquestes
normes té per finalitat conciliar dues exigències
oposades: per una banda, la seguretat nacional i la so-
birania estatal i, per l’altra, l’efectiva aplicació del prin-
cipi del respecte de la dignitat humana, en aquest cas
envers les persones migrants. D’aquesta forma, cal pro-
clamar ben alt que, avui dia, la sobirania dels estats
està limitada, en diferents situacions, per la necessi-
tat de respectar els interessos i les expectatives legí-

times de les persones migrants, així com de garantir
el respecte dels seus drets fonamentals.

Aquesta interpretació ens ha de permetre desarmar
i denunciar totes aquelles polítiques i pràctiques d’a-
partheid social que pretenen justificar argumentacions
i comportaments que volen actuar com a protectors cap
als seus (primer els de casa) i com a depredadors respecte
dels que consideren enemics (persones migrants).

Cal denunciar aquesta alteració del règim migra-
tori, ja que descansa en la representació de la perso-
na estrangera com a estranya, on la seva condició és
vista com una amenaça i on la retòrica de la protec-
ció ja no és cap a elles, sinó contra elles.

Davant d’aquesta manipulació que hem constatat,

la pregunta a formular-nos no només hauria de ser:
com és possible aquest horror que comporta una vul-
neració sistemàtica i constant dels drets de les persones
migrants? La pregunta correcta a plantejar-se seria:
com hem permès que les persones migrants s’hagin
pogut veure privades de molts dels seus drets i lli-
bertats sense que això sigui constitutiu de delicte?

En molts casos, es tracta de manifestes violacions
dels drets humans justificades per motius de segure-
tat, de manteniment de l’ordre i de control de la mi-
gració. No són pocs els exemples que en podem trobar
cada dia: la identificació i detenció discriminatòria de
persones en espais públics per sol·licitar la seva docu-

mentació acreditativa de la situació administrativa
(identificacions basades en perfils ètnics, com denun-
cia any rere any SOS Racisme) o els espais de reclusió
caracteritzats per l’espera i la manca de drets (centres
d’internament d’estrangers, com el que tenim a Bar-
celona). Per si això no fos prou, les polítiques de con-
trol migratori incideixen en la il·lògica de l’excepcio-
nalitat en promoure la criminalització de la solidaritat
i la generalització de narratives tòxiques contràries a
les migracions i als estrangers, entre altres mesures.

Ens trobem, doncs, davant d’un procés de deshu-
manització de les persones migrants fruit de l’augment
dels controls migratoris i del desenvolupament de po-
lítiques que produeixen cada cop més vulneracions de
drets humans, patiments, explotacions i, fins i tot, morts.

Ben segur que aquest fals dilema entre la por o la
diversitat estarà molt present en la campanya de les
eleccions municipals. D’aquesta forma, no ens podem
quedar de braços plegats. Haurem de saber escollir
entre veure la immigració des d’un marc discursiu
construït sobre la por a l’altre i la defensa de la segu-
retat mitjançant mesures pròpies d’un estat d’excepció
permanent –amb l’objectiu de reduir els drets de les
persones migrants i mantenir-les en un estat d’inse-
guretat i vulnerabilitat– o aconseguir revertir la si-
tuació per tal de fomentar un enfocament de la ges-
tió de la immigració basat en els drets humans.

Ho tinc clar. Segur que defensar el dret a migrar i els
drets de les persones migrants contribuirà a fer que les
nostres societats siguin més justes i solidàries, on la mi-
xofília (l’aposta per entorns heterogenis i diversos) der-
roti la mixofòbia (por d’allò que és desconegut o no es
vol conèixer). Independentment que doni o no vots.

Article publicat originalment el 24 d’abril

El fals dilema entre la por o la
diversitat estarà molt present en

la campanya de les municipals

per David Bondia, síndic de greuges de Barcelona

La diversitat contra la por?
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El retorn de Messi i Antonela a Castelldefels:
“Quines ganes en tenia”1

2
Tapiats amb ciment els baixos d’un edifici del
Prat on hi havia una “factoria de marihuana”

Cinc detinguts en una operació 
antidroga dels Mossos al Prat

Degollava cabres i gallines en rituals de 
santeria i els llençava en un contenidor del Prat

El + llegit líniamar.cat

3

4

5

Respir per als viatgers: l’AMB crea una nova
línia de bus que uneix Castelldefels i Cornellà

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com

Línia Mar no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@jofrellombart: Es pot ser negre i es pot
ser imbècil. El racisme acabarà el dia que
a un negre que és imbècil se l’insulti per-
què és imbècil i no perquè és negre.

@uri__soler: Doncs @ArrelsFundacio ha
fet la campanya més ben feta de les elec-
cions. De les 1.200 persones que viuen al
carrer, n’hi ha molt poques amb dret a vot.

#LaMillorCampanya

@agenciaacn: Les denúncies per violèn-
cies sexuals han augmentat gairebé un
20% a Catalunya el primer quadrimestre
del 2023.

#ViolènciesSexuals #RacismeAlFutbol

Safata d’entrada

Un servidor veu molt greu
que gairebé la meitat
dels aspirants a accedir a

fer de mestres d’infantil i pri-
mària hagin suspès les proves
d’aptitud personal, les PAP, unes
proves que només demanaven
un nivell bàsic de quart d’ESO.
Això, per si sol, ja indicaria el baix
nivell d’una gran majoria dels as-
pirants. És obvi, i des de fa dè-
cades, que la reducció de con-
tinguts en el nostre sistema edu-
catiu ha provocat el baix nivell
d’una majoria de futurs aspi-
rants a mestres. Han estat 5.164
aspirants, dels quals gairebé la
meitat no han assolit els mínims

Mestres ineptes?
per David Rabadà

d’un quart d’ESO que suposa-
dament havien aprovat. 

Molts professors fa anys
que exigim que l’escriptura i
la comprensió lectora siguin
un fet ben assolit des de pri-
mària, que els currículums
de secundària siguin elevats i
amb esforç i que els accessos
a la universitat siguin d’una
excel·lència i equitat d’acord
amb tot l’anterior. Resulta ja

obvi que el Departament d’E-
ducació ha fet cas omís de tot
el que fa dècades que se li ha
recomanat, i ara exigim que el
conseller Josep Gonzàlez-
Cambray posi solució a aquest
fet fugint d’ideologies i d’in-
teressos electorals. Si no, serà
obvi que el Departament ha
fet cas omís de tot el que s’ha
publicat, desatenent la veu
dels professors.
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Els semàfors

El Canal Olímpic de Castelldefels
va acollir a principis de mes la
regata Rema contra el càncer de
mamaorganitzada per Dragon
Boat Emotions, en col·laboració
amb l’Ajuntament. Les regatistes
eren dones que han superat 

el càncer de mama.
pàgina 10Dragon Boat

Una avaria a l’estació de Gavà 
ha perjudicat milers de veïns del
Delta durant tot el mes de maig.
Els passatgers relaten retards i
poca informació per part de

Rodalies. Adif va atribuir l’avaria
a un llamp, però els meteoròlegs

ho posen en dubte.
pàgina 11Rodalies

La multinacional japonesa
dedicada a la robòtica Yaskawa
ha obert a Viladecans un taller
de 3.500 metres quadrats de
superfície, un dels més grans
que la companyia té a Europa.
Yaskawa ha decidit fer el canvi 
a Viladecans per tenir més espai.

pàgina 14Yaskawa 
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NLes millors
perles

El youtuber Marc Lesan ha traït la cadena on col·labora, 8TV,
en directe. Analitzant per què el TikTok del canal té tants

seguidors, el jove va afirmar amb contundència que la clau del
seu èxit és fer-ho tot en castellà i blanquejar l’extrema dreta.

En campanya electoral sembla que tot s’hi val, i els jocs
de paraules sempre són benvinguts. El cartell del PSOE

de Toledo crida al vot a la seva candidata, Milagros Tolón.
Al costat, el cartell del PP respon: “Hechos, no Milagros”.

Un altre nen Jesús que sembla que hagi nascut d’un miracle,
però aquest cop el miracle en qüestió ha estat la ciència.

En Jesús és el primer nen de l’Estat que ha nascut després d’un
trasplantament d’úter. La mare va donar a llum al Clínic.

Uns activistes ecologistes italians alerten del canvi
climàtic ficant-se a la Fontana di Trevi de Roma i

tenyint l’aigua de negre. L’alcalde assegura que caldrà
buidar la font i que es perdran 300.000 litres d’aigua.

LA FOTOTwitter (@FCBarcelona_cat)

Mirada pròpia

Als voltants del Dia del Treballador s’acumulen
les propostes i reivindicacions sobre el món
laboral expressades des de diversos sectors
de la societat. Els que solen fer més soroll són

els sindicats, perquè són els que presumptament re-
presenten els interessos dels treballadors i, per tant,
utilitzen l’aparador de l’1 de maig per reclamar millores
salarials, més llocs de feina i altres mesures que ga-
ranteixin la qualitat de vida dels treballadors, com la
proposta estrella d’enguany, que és la setmana labo-
ral de quatre dies o, dit d’una altra manera, el cap de
setmana de tres jornades de festa.

També el sector empresa-
rial aprofita el reclam de la ce-
lebració del treball per dir-hi la
seva. Aquest és el cas de la com-
panyia Clece, que la setmana
passada va anunciar el projecte
Barcelona Emplea, una inicia-
tiva per oferir feina de diferents
perfils professionals a persones
en situació vulnerable a través
d’un bus que farà parada a qua-
tre ciutats metropolitanes: Sit-
ges, Vallirana, Martorell i l’Hos-
pitalet de Llobregat. És com
aquell bus en el qual viatjava Jor-
ge Fernández i el seu equip de re-
habilitació d’edificis en el pro-
grama d’Antena 3 Esta casa es
una ruina, però en lloc de gua-
nyar-te uns dies de vacances
mentre et reformen la casa aquí
el que t’ofereixen és que treba-
llis perquè amb el teu salari et
puguis arreglar la casa, si és
que en tens.

Uns altres que aprofiten el dayketing del Dia del
Treballador són les consultores, les empreses de re-
cursos humans i les agències de màrqueting. La xar-
xa s’omple d’estudis i d’informes sobre les temàti-
ques més inversemblants relacionades amb el món
laboral. D’aquestes, les més curioses i, en certa ma-
nera, frívoles són les enquestes sobre els hàbits i cos-
tums dels treballadors, que és una manera legal d’in-
vestigar la vida del proletari i, alhora, semblar que
a les empreses els preocupa com se sent el penca-
ire i què l’amoïna.

Dins d’aquest àmbit del work reality, la que més
m’agrada és la branca de les relacions personals en
l’àmbit laboral. Per exemple, sabíeu que els profes-
sionals que tenen un amic a l’empresa treballen més
i millor? Segons un informe de la consultora Gallup,
les persones amb un amic a la feina estan més com-
promeses amb el treball, són més propenses a inno-
var i a compartir idees, a fer més tasques en menys
temps i, compte amb la dada, també es diverteixen
més. Quin descobriment! És com aquella antiga fra-
se-acudit que deia: “Masturbar-se està bé, però fo-
llant coneixes gent”.

Un altre estudi –aquest, de l’empresa Randstad– diu
que vuit de cada deu treballadors espanyols afirmen que
compten amb, com a mínim, un amic a la feina i que es-
tan més contents que un gínjol. Tant, que donen més
importància al valor d’aquesta amistat que al seu pro-
pi sou. En part, s’entén, perquè passem un terç de la nos-
tra vida treballant, per la qual cosa compartim més ho-
res amb els companys de feina que amb la nostra família
o amb el gat, i ja se sap que el tracte porta el contacte.

Ara bé, tenir un amic a la feina compensa o seria
millor estar més sol que un mussol però no haver de

treballar? Està clar que la fantasia d’Il dolce far nien-
teno està gaire ben vista, perquè sembla comunament
acceptat que l’acció natural de l’home és treballar. “El
treball us farà lliures”, deien els nazis. En canvi, el cò-
mic Pepe Rubianes ironitzava: “El trabajo dignifica,
te honra, te realiza, te luce, te abrillanta y te da es-
plendor. Hasta te pone cachondo. Es la hostia.
Hay que ver lo cachonda que va la gente a traba-
jar a las seis, las siete y las ocho de la mañana”.

També la música, que sovint és un fidel reflex del
sentiment popular, està plena de hits que demonitzen
el treball: No me gusta trabajar (Los Rebeldes), La

vida pasa felizmente – Es una
lata el trabajar (Luis Aguilé),
Sympathique – Je ne veux pas
travailler (Pink Martini)… I des-
prés tenim Peret, que a Sabo-
reando cantava: “El portero de
mi casa dice que ya no trabajo,
que le pregunte a su hija cuando
la tengo debajo”. Aquest vers
rumber sembla l’himne de l’in-
cansable rei emèrit: potser en sa
vida mai s’ha acotxat per treba-
llar ni per arreplegar un tovalló
del terra, però, pel que es veu, no
ha parat quiet i mai li ha fet
mandra saltar de llit en llit. De fet,
entre ell i Julio Iglesias, podrien
colonitzar tota Austràlia amb la
seva descendència.

De la mateixa manera que
sempre hi ha un dentista díscol
que no coincideix amb els altres
nou a l’hora de recomanar un
dentífric, a les enquestes sobre el
món laboral també es recull un pe-

tit percentatge d’outsiders que opinen, però com que
són minoria, no es converteixen en tendència. Són au-
tèntics mestres esquivant el treball que s’inspiren en al-
tres personatges que han arribat a la fama per no fer res
o per fer-ho malament, com Homer Simpson, Jeffrey
Lebowski, Peter Griffin o Jay i Bob el Silenciós. Gent ran-
dom que, quan en els estudis de mercat els pregunten
“què estàs fent actualment?”, pot ser que els responguin
“preparant un collar de macarrons per al Dia de la Mare”.

Article publicat originalment el 2 de maig

per Víctor Porres

Els amics de Peter (Griffin)
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@constantflopera: Una senyora gran a
la biblioteca preguntant on són els llibres
sobre transsexualitat perquè el seu net és
trans i no sap res del tema. Estic sensible.

@joseppedrals: Després d’anys de recór-
rer instituts, he arribat a la conclusió que
els nens de 12 anys estarien millor fent un
any més de primària.

@roccasagran: A la tele han dit que totes
les formigues de la Terra pesen més que
tots els humans junts i ara no puc parar de
pensar-hi.

Flaixos

Tribuna

«Abans que un bombardeig la tornés boja»
‘Homenatge a Teresa’, Ovidi Montllor

Cada dia, a cada passa, una primíssima línia frà-
gil ens separa, o potser ens adhereix sense solu-
ció de continuïtat, amb un subsol que encara con-
té els substrats del que som, concentra totes les

pors acumulades i condensa el trencaclosques d’una me-
mòria fràgil. Ho dic perquè ara que la Model ja no és pre-
só, rere 100 anys d’història i 113 penes de mort, esdevé ga-
irebé imprescindible no perdre’s la impressionant feina-
da que han realitzat la fotògrafa Ana Sánchez i l’historia-
dor Xavier Domènech sobre els refugis antiaeris de quan
plovien bombes a la ciutat que no era dels prodigis. Es tro-
baran, es toparan, amb 170 imatges sobre aquella Barce-
lona subterrània, construïda, com és norma de la resistència
en aquesta país, a través de l’autorganització, l’enxarxament
veïnal i l’esforç comunitari de la rereguarda. Si s’atansen
a l’antic pou del dolor i el càstig que és la vella presó veu-
ran, a les galeries 3 i 4, una insondable exposició carto-
grafiant i localitzant 1322 refugis autoconstruïts, on bar-
celonines i barcelonins es protegiren del foc del cel i on se
salvaren milers de vides. L’Ana hi ha posat el cos, l’ànima
i l’ull per tots nosaltres. Llum tènue contra l’horror i ull per-
sonal entre penombres, sota tots els clarobscurs, per ga-
rantir una mirada col·lectiva en els replecs de la memòria.
Aquell subsol no és pas lluny, i sobre ell caminem quoti-
dianament. El passat 30 de març, quan s’inaugurava, en-
cara prenia la paraula la veïna de Sant Andreu Montser-
rat Sala, a 94 anys. Com a testimoni viu en primera per-
sona. Tan lluny i tan a prop.

La memòria no ens deixa mai en pau i, alhora, és im-
possible construir cap pau sense ella. Alacant, Barcelona,
Gernika i aquells primers bombardejos feixistes contra la
població civil van inaugurar, com a laboratori de proves ne-
cròfil, un model vertical de destrucció demencial que aca-
baria normalitzant-se. Santiago Alba Rico va escriure fa molt
temps sobre aquesta aporia irresoluble: si els camps de con-
centració nazi foren un holocaust horitzontal, Hiroshima
i Nagasaki –246.000 morts– van fundar el funest exter-
mini vertical des de l’aire per esborrar ciutats senceres en
un no res. Però, paradoxalment, com recorda Alba Rico,
l’ordre mundial del 1945 va prohibir el terror dels lager men-
tre legalitzava la crueltat dels bombardejos. Ahir o avui, men-
trestant, les veritats nòmades que Palau i Fabre va deixar
escrites al seu ‘Gernika’ encara romanen i perduren: «Els
infants jugaven a guerra quan de sobte, del cel, d’on ve-
nen, diuen, els àngels i els ocells, queia un xàfec de foc, el
cel era l’infern, l’ordre s’havia capgirat. Tres hores com
una eternitat i aquell joc s’extingia. Els infants ja no ju-
gaven a guerra: la guerra els havia exterminat. Ara tot-
hom pensava igual, perquè tots els cadàvers pensen el ma-
teix. I així començava la gran uniformitat».

La desmemòria també uniformitza. I les ombres del
passat de ‘1.322’ no són només fantasmes del present, sinó
estrictes realitats contemporànies a les quals ens hem
acostumat amb parsimoniosa i radical indiferència con-
temporitzadora. I sí, mirarem l’ahir per poder copsar el
present i saber descodificar el futur. L’exposició no és el
que aparenta –a cavall de la història, la cartografia o l’ar-
queologia–, sinó molt més, i m’atreviria a dir que tot el
contrari –present, brúixola i futur. Si no, no imaginarem
les sirenes i les corredisses civils d’ahir pensant en les cor-
redisses cap al metro de Kíiv d’avui mateix. Mal ens pesi,
el cel de plom s’ha reproduït de forma ininterrompuda
des de 1945. Facin la llista de memòria, si no. Dresden,
Saigon o Santiago de Xile. Sumem-li la memòria de Sa-
rajevo fa 30 anys, de Bagdad i Fallujah en fa 20, d’Alep
en fa 10 o del Iemen des de fa vuit anys. Com si no n’a-
prenguéssim mai –aprendre a mirar, sostenia John Ber-
ger. La mirada, a propòsit de l’exposició, conté una ra-
dical dualitat: la mirada asèptica del pilot del bombar-
der que prem el botó és la que destrueix el món d’una sola
revolada. La mirada de l’Ana, antídot i antagònica, és el
que el salva.

Res no cau del cel –les bombes, sí– i tot es cou sem-
pre arran de terra, des dels subsols on tantes vegades ens
hem hagut de refugiar. Tampoc res comença avui. Les llui-
tes democràtiques de llarg recorregut per la recuperació
dels refugis antiaeris endinsa les arrels, també, en el dè-
ficit estructural i fundacional dels oblits del 1978. Entre les
pioneres que el van obrir fa molt temps hi serà i hi desta-
carà sempre la Pilar Frutos. Una amiga em recorda que
els primers a enfrontar-se a qualsevol mur són els que es
deixen la pell i la cara per forçar la primera escletxa. I sí.
Només érem vailets de barri, fèiem les festes de Gràcia cada
estiu a la plaça del Diamant i allà estava ella, colze a col-
ze, per evitar que, col·lectivament, la postmodernitat s’en-
dugués la memòria. Allà on volien fer un pàrquing s’hi va
quedar finalment el refugi, sota la mirada agraïda del crit
de la Colometa de la Mercè Rodoreda. Recordar avui ho-
res de reunions, de cartells, de tríptics, d’actes i de protestes
és parlar incessantment de la Pilar, tossuda i tenaç, i con-
necta directament amb l’enxarxament veïnal com a refu-
gi democràtic –quan plovien bombes i quan granissaven
oblits. Un mal dia d’un 2020 impossible, la Pilar ens va dei-
xar, i aquest dissabte, finalment, amigues, companyes i pe-
riodistes podrem retre-li el merescudíssim homenatge pen-
dent que li devíem, i que ens devem, al Centre Artesà Tra-
dicionàrius de la Vila de Gràcia. Serà a les dotze del mig-
dia i servirà per dir-li ‘i gràcies sempre’. Per ensenyar-nos
que no oblidar d’on venim ni deixar d’esbrinar on volem
anar requerirà sempre saber quin sòl trepitgem i quants
subsols es mantenen encara vius.

Article publicat originalment el 21 d’abril

La memòria no ens deixa
mai en pau i, alhora, 

és impossible construir
cap pau sense ella.

Alacant, Barcelona,
Gernika i aquells primers

bombardejos feixistes
contra la població civil 

van inaugurar, 
com a laboratori de

proves necròfil, un model
vertical de destrucció

demencial que acabaria
normalitzant-se

“
“

per David Fernàndez

1322 o el subsol com a refugi
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ECONOMIA4Castelldefels és l’e-
picentre del turisme a la comar-
ca. Així ho torna a corroborar l’in-
forme anual del sector que aca-
ba de publicar l’Observatori del
Consell Comarcal, que indica
que Castelldefels té el pes més
gran en l’activitat hostalera, ja
que produeix el 10% del PIB del
sector al Baix Llobregat. Una
comarca que, a més, recapta 1,2
milions d’euros de taxa turística,
la vuitena al rànquing català.
D’aquests diners, un 30% prové
dels establiments de la ciutat. 

Amb tot, des del Gremi
d’Hostaleria ja es preparen per
afrontar una temporada que,
tenint en compte els bons nú-
meros de la Setmana Santa, es
preveu intensa. 

SITUACIÓ DE LES PLATGES
Les altes temperatures de finals
de l’abril i inicis del maig han fet
avançar la temporada de bany. A
Castelldefels, de fet, les platges
del Baixador i de Lluminetes
han revalidat la bandera blava
que acredita la seva qualitat,
mentre que la de la Pineda no
s’ha presentat a concurs perquè
l’Ajuntament diu que vol “ga-
rantir l’excel·lència” de la quali-
tat de l’aigua, davant del risc de
nous trencaments del col·lector
d’aigües residuals. 

Ara bé, la preocupació pel fu-
tur de les platges preocupa els al-
caldes del Delta. La regressió
del litoral és una evidència, i les
mesures per combatre-la co-
mencen a ser posades en evi-
dència per algunes administra-
cions. Perquè quan no és el Port
qui triga a fer l’aportació de sor-
ra anual, és la Generalitat qui en

dubta de l’eficàcia. Això és pre-
cisament el que ha passat en-
guany, ja que la directora gene-
ral de Canvi Climàtic de la Ge-
neralitat, l’excupaire Mireia Boya,
va afirmar fa algunes setmanes
que portar sorra extra a les plat-
ges per lluitar contra la regressió
és, literalment, “llençar els di-
ners”. A més, Boya va augurar
que algunes platges aniran per-
dent sorra fins a la seva desapa-
rició. “El nivell del mar pujarà i
tindrem platges més curtes”, va
assegurar la directora general,
que va apostar per regenerar les
dunes com a element de defen-
sa davant l’onatge dels temporals. 

Aquestes declaracions, tan-
mateix, van ocasionar un fort
malestar a la comarca, que van
posar de manifest els alcaldes del
Delta, amb el suport de l’Àrea
Metropolitana de Barcelona
(AMB). Sense anar més lluny, el
seu vicepresident executiu, An-
tonio Balmón, va mostrar-se
“preocupat i defraudat” per la
postura de la Generalitat res-
pecte de l’aportació de sorra
anual, la qual permet garantir la

pervivència d’aquests espais i
salvar la temporada de bany,
de la qual depenen molts nego-
cis de la comarca. Qui també es
va pronunciar en aquesta línia va
ser l’alcaldessa de la veïna Gavà,
Gemma Badia, que en una roda
de premsa a la platja, envoltada
dels alcaldes socialistes de la
comarca, va dir que ERC i el Go-
vern estaven “desconnectats” de
la ciutadania.  “No pot ser que
una administració llenci la to-
vallola en una qüestió com
aquesta”, va lamentar Badia,
que considera que d’aquesta
manera es “condemna a la des-
aparició” espais públics que són
una riquesa i que cada any tenen
milions d’usuaris. En concret, 11
milions durant tot l’any passat.

Una opinió similar és la de
l’alcaldessa de Castelldefels, Ma-
ría Miranda, que en una entre-
vista recent a El Periódico es
mostra “preocupada” pels efec-
tes del canvi climàtic al litoral
castelldefelenc. Amb tot, Costes
de l’Estat estudia un projecte per
estabilitzar les platges des del
Prat fins a Castelldefels. 

Les platges de la ciutat tornen a omplir-se de banyistes. Foto: Ajuntament

Bones sensacions turístiques a
l’inici de la temporada de platja
» Castelldefels continua liderant el sector de l’hostaleria a la comarca
» Els alcaldes es mostren preocupats per la regressió del litoral

Més de 600 participants en 
una regata contra el càncer

SOLIDARITAT4El Canal Olímpic
de Castelldefels va acollir el cap
de setmana del 20 i 21 de maig
en el ‘Rema contra el càncer’, un
esdeveniment que va recollir
fons per a l’Associació Espa-
nyola Contra el Càncer (AECC). 

Hi van participar unes 600
persones, moltes de les quals do-
nes que han sobreviscut al càn-
cer de mama. En concret, van
participar en carreres de Dragon
Boat, una modalitat de piragü-
isme que es fa en una embarca-
ció amb forma de dragó. 

A més, hi van participar per-
sones de fins a 11 països i de to-
tes les edats. 

Enguany se celebrava la
quarta edició d’aquesta iniciativa
solidària, que va finalitzar amb
una cerimònia d’homenatge a
aquelles dones que no han po-
gut superar la malaltia, amb el
llançament de clavells a l’aigua
en record seu. 

Amb tot, l’esdeveniment va
aconseguir recaptar més de
1.000 euros que aniran destinats
a lluitar contra el càncer. 

Miguel de Molina en el record:
‘Ojos verdes’ s’estrena al Plaza
CULTURA4El Teatre Plaza va
acollir el 20 de maig l’espectacle
Ojos verdes, Miguel de Molina in
Memoriam, una producció de La
Barni Teatre dirigida per Marc
Vilella. Aquesta obra és un viat-
ge per la crònica d’Espanya a tra-
vés de la biografia de Miguel de
Molina, cantant de copla que va
ser torturat pel franquisme per
la seva condició d’homosexual i
les seves idees d’esquerres. 

Se’l recorda per cançons mí-
tiques com Ojos verdeso La bien
pagá, tonades que acompanyen
una obra que suposa un viatge

per la copla, la festa gitana, el lle-
gat de Lorca, el duende, l’exili i
la guerra. Miguel de Molina es va
haver d’exiliar a Buenos Aires, on
va morir el 1993. Mesos abans el
govern d’Espanya el va nomenar
Cavaller de l’Ordre d’Isabel la Ca-
tòlica, per la seva trajectòria ar-
tística a la cançó i el cinema. 
Ojos verdes és també un

cant per trencar els estereotips
que continuen vinculant la can-
çó popular espanyola amb el
franquisme, quan precisament
va ser durant la República que va
florir aquest gènere.

Les participants van fer curses de Dragon Boat. Foto: Ajuntament

Transports | Neix la línia de bus M5 fins a Cornellà
L’Àrea Metropolitana de Barcelona (AMB) ha posat en marxa aquest mes 

de maig una nova línia de bus que unirà Castelldefels amb Cornellà, el M5.
Passa per Gavà, Viladecans i Sant Boi i està sent operada per Monbus Julià.
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“No podem demanar conscièn-
cia ecològica si no oferim unes
connexions que puguin compe-
tir amb la mobilitat privada”. Pa-
raules profètiques que l’alcal-
dessa de Gavà, Gemma Badia, va
pronunciar en una entrevista a
l’Espai Líniaun mes abans de la
greu incidència a la línia R2 Sud
de Rodalies que ha posat a pro-
va els nervis dels usuaris del
Delta durant tot el maig. Preci-
sament, a causa d’una avaria a
l’estació de Gavà, de la qual en-
cara no se’n sap l’origen. 

La normalitat es va recuperar
el passat dia 21 de maig, tot i que
els usuaris encara se’n malfien.
“Avui es nota més fluïdesa, es-
perem que tot continuï bé”, ex-
plicava la Meritxell a l’ACN el
primer dilluns de normalitat.
Sigui com sigui, el cert és que els
passatgers de la comarca han ha-
gut de fer peripècies per acon-
seguir arribar a la feina o a es-
tudiar. És el cas del Víctor Man-
zano, veí de Viladecans que es
trasllada a treballar a Barcelona
i que afirma, en una conversa
amb Línia Mar, que ha hagut de
recórrer a la mobilitat privada
per poder arribar a la seva des-
tinació cada dia. “O agafava el
cotxe o no arribava a la feina”, re-
coneix el Víctor, que després
tornava a casa en tren, trigant
una eternitat. 

I és que, sense anar més llu-
ny, durant aquestes setmanes de
caos a Rodalies el trànsit a la co-
marca ha crescut. Segons dades

del Servei Català de Trànsit, la
circulació a la C-31 s’ha incre-
mentat un 21% aquest mes. Una
xifra que prova que molts usua-
ris del transport públic han tor-
nat al vehicle privat davant del
caos a Rodalies, fent  real l’avís
previ de Badia, que va succeir al
càrrec d’alcaldessa de Gavà a Ra-
quel Sánchez, qui ara és la mi-
nistra de Transport i a qui mira
tothom pels problemes que han
patit -i que venen patint des de
fa anys- les línies de Rodalies.

I no és per a menys. El Víc-
tor relata aturades de fins a mit-
ja hora a estacions com el Prat o
Bellvitge, “amb molta gent” i
passatgers perdent els nervis, si
bé és cert que des del dia 21 “tots
els trens passen a l’hora que
toca”, segons reconeix. Tot i
això, continua recelant del ser-
vei: “Aviam quant dura”. 

Qui en dona fe és la Merce-
des, una altra usuària que rela-
ta els problemes que va patir du-
rant les tres setmanes d’inci-
dències. “Molts dies ha estat
una odissea combinant autobu-

sos i tren per, de totes maneres,
arribar tard a la feina”, lamenta
aquesta passatgera. 

PROBLEMA ENDÈMIC
Amb tot, els viatgers de la co-
marca fa mesos que pateixen in-
cidències al transport públic. A
les avaries i retards habituals de
Renfe, cal afegir la problemàti-
ca dels busos operats per Avan-
za, amb una flota envellida que
ha provocat un mal servei als ciu-
tadans del Delta. A més, els tre-
balladors de la companyia han
estat fins fa poques setmanes or-
ganitzant diferents jornades de
vaga que han acabat de confi-
gurar un escenari de caos al sud
del Baix Llobregat, en el qual el
simple gest d’arribar d’hora a la
feina ha estat un luxe.

Per tot plegat, aquesta cam-
panya electoral la inversió del go-
vern de l’Estat a Rodalies ha
estat el cavall de batalla de par-
tits com ERC o Junts, que han
reclamat al govern socialista de
Pedro Sánchez que posi més di-
ners per mantenir la xarxa.

El caos a l’estació de Gavà a principis de mes. Foto: Àlex Recolons/ACN

Francisco J. Rodríguez
GAVÀ

Odissea a Rodalies: “O agafava
el cotxe o no arribava a la feina”
» L’avaria a l’estació de Gavà deixa KO la mobilitat en tren al Delta 
» Els viatgers recelen del servei, malgrat haver tornat a la normalitat

La 32a edició del Festival 
de Titelles omple els carrers

CULTURA4El Festival Interna-
cional de Titelles va tornar a om-
plir els carrers de la ciutat. El cap
de setmana del 12 al 14 de maig
va celebrar-se la 32a edició d’a-
quest certamen, que va omplir la
ciutat amb els espectacles de
les 15 companyies convidades. 

Jaume Amigó, president de la
Fundació Xarxa, l’encarregada
d’organitzar l’esdeveniment con-
juntament amb l’Ajuntament,
destaca “l’èxit de públic”, en de-
claracions recollides per El Bru-
guers. A més, Amigó explica que
la programació del festival havia

estat “dissenyada amb muntat-
ges familiars variats per al gau-
di d’infants de totes les edats”,
amb el titella com a “fil protago-
nista”. El festival va deixar per al
record el comiat de la company-
ia l’Estaquirot, que després de
mig segle ha anunciat que aban-
dona els escenaris a l’estiu. 

Per tot plegat, l’alcaldessa,
Gemma Badia, va agrair la fei-
na de les companyies i l’aflu-
ència de públic, així com a la
quarantena de comerciants que
van guarnir els seus aparadors
amb motius del festival.

La Generalitat tanca dos grups
a dues escoles de la ciutat

EDUCACIÓ4El departament
d’Educació de la Generalitat ha
anunciat que de cara al curs vi-
nent tancarà dos grups educati-
us a les escoles Salvador Lluch i
l’Eramprunyà. Tant les associa-
cions de pares i mares com l’A-
juntament ja han anunciat ac-
cions per mostrar el seu rebuig.
“En tot moment s’ha demanat
que no es tanquessin mai aques-
tes línies abans d’oferir plaça”, la-
menta l’alcaldessa, Gemma Ba-
dia, que considera que s’hauria
d’haver pres la decisió un cop
feta la preinscripció.

Des del departament d’Edu-
cació han justificat la decisió, en
declaracions a Línia Mar, per la
baixada demogràfica que afecta
la ciutat i el país en general. A
més, les mateixes fonts recorden
que el tancament és una decisió
fruit d’una planificació prèvia
que es fa amb l’Ajuntament. “No
s’imposa res”, reiteren. De fet, re-
corden que el procés de preins-
cripció ha demostrat que els tan-
caments són adequats. A més, ar-
gumenten que la planificació
prèvia està lligada a la lluita con-
tra la segregació escolar. 

El festival va tenir una bona afluència de públic. Foto: Ajuntament

Comerç | Conveni de col·laboració entre WOW Gavà i l’Ajuntament
L’associació de comerciants WOW Gavà han formalitzat un nou conveni de col·laboració 

que contempla 26.600 euros de subvenció per a les activitats de l’entitat. L’objectiu de l’acord és
fomentar l’associacionisme i impulsar accions relacionades amb la digitalització del comerç local.
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Si llegeixes aquestes línies
i tens pensat anar a votar
el pròxim 28 de maig, es-
taràs escollint molt més

que l’alcalde o l’alcaldessa del teu
municipi. Encara que resulta for-
ça desconegut, aquests comicis te-
nen una transcendència que tras-
passa els límits de les ciutats i dels
pobles. A més de consells comar-
cals i diputacions, també s’escullen
els integrants que formaran part
del Consell i la presidència de
l’Àrea Metropolitana de Barcelo-
na (AMB), és a dir, les persones
que dirigiran les polítiques al ter-
ritori més poblat de Catalunya. 

Ara, els més espavilats diran:
“Però això fa anys que passa, oi? No
es tracta de cap novetat”. Tenen raó,
però no del tot. De l’AMB en de-
penen, entre altres, els transports,
els residus, l’ordenació territorial
dels 36 municipis que la conformen
o la gestió de nombrosos espais,
com les platges, la serra de Collse-
rola o la llera del Besòs. A més, hi
ha temes que avui dia van més en-
llà de les competències dels muni-
cipis. Quanta població viu a Bar-
celona i treballa a l’Hospitalet?
Quanta gent ha marxat de la capi-
tal catalana a Badalona o Ripollet
perquè no pot pagar l’habitatge? 

En aquest sentit, quan anem a
votar als comicis municipals tria-
rem els representants –regidors i
alcaldes–que més tard escolliran
qui conforma el Consell Metro-
polità, l’òrgan que s’encarregarà de
posar fil a l’agulla a aquests temes.
Això no és cap novetat. Malgrat
tot, hi ha quelcom que està can-
viant i que fa més importants que
mai les eleccions del 28 de maig.

El passat mes de març, Jordi
Martí Grau, vicepresident de l’À-
rea de Planificació Estratègica a
l’AMB, explicava en una confe-
rència a l’Espai Línia que governar
significa transferir rendes. “Treu-
re diners d’on n’hi ha més per po-
sar-los on n’hi ha menys”, deia.
Mentre que altres organitzacions
com la Diputació presten serveis
als municipis, des de fa un temps
l’AMB està fent polítiques que
tenen una nova dimensió. “Fins
ara s’hi havia resistit molt, però ac-
tualment l’AMB comença a fer po-
lítiques com la Zona de Baixes
Emissions, la unificació tarifària al
transport públic o el Pla de Barris
Metropolità”, va assenyalar Mar-
tí Grau. Dit d’una altra manera, ha
passat de gestionar a governar. 

A més d’això, cal tenir en
compte un altre fenomen: el pres-
supost. El 2022, la partida de
l’AMB va augmentar un 13%, si-
tuant-se en els 2.470 milions d’eu-
ros anuals. És, per darrere de la
Generalitat i de l’Ajuntament de
Barcelona, el tercer organisme
amb més capacitat d’intervenció
de Catalunya. A les eleccions, per
tant, també es decidirà com s’han
de gestionar aquests milions. 

CAMPANYA SENSE INTERÈS
Tot i la seva importància, durant la
campanya segurament no senti-
rem ni un candidat que parli de les
polítiques que cal posar en marxa
a la metròpoli. Així ho reconeixen

els mateixos implicats. “Ni a mi ni
a ningú ens sentireu parlar de
quines són les nostres propostes
metropolitanes”, afirmava l’alcal-
de del Prat i candidat dels comuns
Lluís Mijoler en to crític en una en-
trevista al Línia. De la mateixa ma-
nera, l’alcalde de Cornellà i vice-
president executiu de l’AMB, An-
tonio Balmón, considera que “a
Cornellà s’ha de parlar de Corne-
llà, i la gent, quan va a votar, ha de
votar pel seu municipi”. 

El coordinador general del Pla

Estratègic Metropolità de Barce-
lona (PEMB), Oriol Estela, es
mostra preocupat per aquesta
manca de debat sobre la metrò-
poli. “Estaria molt bé que els par-
tits ens expliquessin quines són les
propostes i el seu pla per al con-
junt del territori, perquè hi ha mol-
tes qüestions que tenen afectació
més enllà del límit municipal”, afir-
ma Estela tot referint-se a temes
com la sequera o el canvi climàtic. 

Alhora, considera que aquest
debat hauria de ser encara més im-

portant a la capital catalana, ja que
és la ciutat que té més pes en mo-
bilitat i activitat econòmica. “En els
debats que he vist dels candidats
de Barcelona, en la majoria dels ca-
sos no mencionen el fet metropo-
lità si no se’ls interpel·la directa-
ment al respecte”, lamenta Estela.
“A Barcelona, si els costa sortir fins
i tot de l’Eixample, imagina’t si han
de parlar de problemàtiques que
van més enllà”, critica. 

És per tot això que el coordi-
nador general del PEMB consi-

dera que els partits “haurien de
presentar un mínim de progra-
ma”, i per aquest motiu, des del
diari Línia hem volgut esbrinar
què planteja cada formació a es-
cala metropolitana. 

NOMÉS UN PROGRAMA
Després de preguntar-ho a les for-
macions més destacades del terri-
tori, només hem rebut un únic pro-
grama electoral pròpiament dit
per a l’AMB. Es tracta del dels co-
muns, que han treballat en un ex-

Actualment, el partit que té més representació a l’Àrea Metropolitana de Barcelona és el PSC. Foto: AMB

A més de votar qui governarà els municipis, el pròxim 28 de maig els ciutadans 
de la metròpoli triaran de forma indirecta els seus representants al Consell
Metropolità de l’AMB. En aquest reportatge expliquem qui té programa 

electoral explícit per al territori i qui no, i quines són les propostes dels partits.

Unes eleccions sense
campanya electoral
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n Potser el repte més important de
l’Àrea Metropolitana de Barcelona
(AMB), abans de poder gestionar de
forma eficaç qüestions com l’habi-
tatge, la promoció econòmica o el
canvi climàtic, és el de definir-se. És
un òrgan de gestió o un òrgan polí-
tic? Per això, tal com expliquen Rosa
Suriñach, d’ERC, o Lluís Mijoler, dels
comuns, s’ha de debatre sobre si ha
de ser la ciutadania qui esculli per
elecció directa els seus represen-
tants metropolitans o no. A més, s’ha
de discutir si la ciutadania ha de triar
qui presideix l’AMB, un càrrec que

actualment ocupa Ada Colau i que
tradicionalment exerceix l’alcalde de
Barcelona. “Si l’administració gestio-
na recursos, ha de ser la ciutadania
qui decideixi com s’han de gestio-
nar”, apunta l’alcalde del Prat per
afegir que “cal cedir competències a
l’AMB i alhora demanar més compe-
tències per als ajuntaments”. Per la
seva banda, Suriñach afirma que
“ERC està disposada a replantejar la
governança” per tal de donar “més
pes polític a l’AMB”.

No tothom considera aquesta
possibilitat. Antonio Balmón, del
PSC, n’és un ferm detractor. “No cal
enredar-ho més, sinó actuar”, afirma.
“L’elecció directa és perdre el temps,

quan el que s’ha de fer és treballar
en el dia a dia”, afegeix. Tot i que dins
de la seva formació hi ha veus que
consideren el debat, el cert és que en
general els socialistes veuen l’AMB
com una diputació de nivell metro-
polità. Té sentit que així sigui, ja que
amb l’actual model el PSC acumula
gairebé el 48% dels consellers me-
tropolitans i, per tant, el sistema d’e-
lecció a través dels regidors benefi-
cia la seva presència i poder a l’AMB.

En una línia similar s’expressen
altres veus, com la de Xavier García
Albiol, del PP. El candidat a l’alcaldia

de Badalona considera que votar
“no és una prioritat”. “No crec que
existeixi un sentiment metropolità,
ja que l’AMB és més una figura políti-
ca administrativa que, això sí, té
molt valor”. També ho fa Xavier Trias,
que veu aquest òrgan com un gestor
entre interessos de les ciutats.

Més enllà de desitjar un sistema
d’elecció directa metropolità o no,
cal reflexionar sobre qui voldria vo-
tar en unes eventuals eleccions me-
tropolitanes. “Pel que hem vist, la
gent no ho vol, a no ser que s’elimi-
nin altres nivells d’elecció”, diu Oriol
Estela, del PEMB, citant un estudi de
la Fundació Carles Pi i Sunyer. En al-
tres paraules, ens fa mandra votar.

El gran debat

haustiu document amb un cente-
nar de mesures concretes, entre les
quals Mijoler destaca les que tenen
a veure amb els drets socials. “Cal
aconseguir la cohesió social del Be-
sòs i del Llobregat”, afirma l’alcal-
de del Prat. A més, considera que
s’ha de lluitar contra la gentrifica-
ció, que “ja és metropolitana”. 

Tal com deia Martí Grau, els
comuns aposten per una entitat
metropolitana que governi i que al-
hora homogeneïtzi polítiques com
la de les Zones de Baixes Emis-
sions, els plans contra la sequera
o la preservació dels espais natu-
rals. En aquest sentit, l’alcalde
del Prat afirma que “els ajunta-
ments no poden resoldre molts te-
mes sols, com per exemple la pro-
moció econòmica”, perquè això
podria derivar en una lluita entre
ells. Així, considera que potenciar
l’AMB permetria “promoure no-
ves centralitats” i evitar que terri-
toris com el Baix Llobregat “sigu-
in el pati del darrere de Barcelona”.

En realitat, els grans reptes
que esmenta Mijoler són sem-
blants als que altres formacions ci-
ten. L’única diferència és que
aquestes darreres no tenen pro-
grama explícit al respecte i, per
tant, la possibilitat dels ciutadans
de saber amb exactitud les seves
propostes és molt menor. 

LÍNIES MESTRES
El 17 d’abril, els alcaldes més des-
tacats del PSC a la metròpoli es re-
unien a Santa Coloma per mostrar
un gran acord metropolità. En
l’acte es van esbossar les línies ge-
nerals que hauria de seguir la re-
gió en els pròxims anys. Segons els
socialistes, són tres els camps en els
quals treballar: mobilitat sosteni-
ble, habitatge assequible i pro-
moció econòmica. “Cal enfortir
l’oferta de mobilitat pública, que
està al centre de la lluita mediam-
biental, i teixir una política d’ha-
bitatge basada en la rehabilitació i
la construcció d’habitatges asse-
quibles”, explica Balmón. “El mús-
cul municipal no és suficient, i per
això cal canviar d’escala”, afegeix. 

Per la seva banda, ERC també
va fer una trobada similar ano-
menada Conferència Metropoli-
tana el febrer passat. La formació,
que amb apostes com la de Gabriel
Rufián presentant-se a Santa Co-
loma vol millorar la seva presèn-
cia a l’àrea metropolitana, comp-
ta amb un programa marc del que
anomena “la Catalunya sencera”.
El document contempla propos-
tes per als municipis de les àrees
metropolitanes en general sense
especificar si són la de Barcelona,
la de Lleida o la de Girona. Sigui
com sigui, Rosa Suriñach, d’ERC

“A Barcelona, si als
candidats els costa
sortir fins i tot de
l'Eixample, imagina’t 
si han de parlar de
problemàtiques que
van més enllà de la
ciutat”, diu Oriol Estela

Barcelona, explica que el repte
més important que entoma la re-
gió és el de l’habitatge, i per això
proposa, entre altres, convertir
sòl industrial en terreny edificable
i impulsar l’IMPSOL, l’empresa
metropolitana d’habitatge. A més,
considera que cal millorar la mo-
bilitat enllaçant els límits entre els
municipis amb bicicletes.   

Altres formacions també iden-
tifiquen aquestes problemàtiques,
però no han fet tants esforços
per definir els seus argumentaris.
El PP, per exemple, entoma la
campanya des del vessant muni-
cipal, i per això no té cap docu-
ment de mesures per a la metrò-
poli. L’alcaldable per Badalona Xa-
vier García Albiol considera que,
en termes territorials, la seva ciu-
tat ha de “recuperar l’estabilitat po-
lítica per tornar a ser un referent”
i “transformar la C-31” perquè dei-
xi de “dividir el municipi”. 

Fa el mateix Xavier Trias a
Barcelona. La seva llista no ha pre-
sentat cap programa metropoli-
tà explícit, però aposta per una
AMB que gestioni les relacions en-
tre municipis i no pas per un ens
que dicti polítiques. “No és una
eina política clàssica, sinó de ges-
tió de serveis i d’entesa entre
municipis”, afirma l’exalcalde i
candidat de Trias per Barcelona. 

CRÍTICS AMB L’AMB
Potser la proposta més allunyada
de la resta és la de la CUP. La for-
mació anticapitalista vol la “disso-
lució de l’AMB”. “És un organisme
opac i una menjadora de recursos
que es reparteixen els barons so-
cialistes”, diu la candidata per Bar-
celona Basha Changue. Per a la
CUP, els grans reptes als quals s’en-
fronta el territori haurien de re-
soldre’s amb diàleg entre els dife-
rents ajuntaments d’una zona i no
pas amb un organisme centralitzat.
“Els municipis han de poder man-
comunar serveis en funció de les
necessitats”, afirma Changue.

També es mostra crítica Anna
Grau, de Ciutadans a Barcelona.
“No tenim una entitat vertebra-
dora, però, en canvi, paguem so-
bresous i impostos injustos”, diu.
“L'AMB és un cementiri d'ele-
fants i de mala gestió, quan podria
ser una plataforma de col·labora-
ció publicoprivada i l’espina dor-
sal que cohesioni els municipis”.

Una varietat d’opinions que de-
mostren que el debat metropolità,
encara que ningú en parli, és més
viu que mai. 

Tot i que la majoria dels
partits coincideixen 
en quins són els reptes
que afronta l’àrea
metropolitana, només
un ens ha fet arribar un
programa electoral
explícit per al territori

Hi ha qui aposta per escollir els consellers
metropolitans i la presidència de l’AMB per elecció

directa i qui hi està fermament en contra

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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La Generalitat vol expropiar
pisos buits per a lloguer social

HABITATGE4La Generalitat vol
posar en marxa l’expropiació de
189 habitatges buits propietat
de grans tenidors a 14 munici-
pis del país amb forta demanda
d’habitatge acreditada, entre
ells Viladecans. 

Tot i que la xifra exacta d’a-
quests pisos no ha transcendit,
el Govern confirma que reque-
rirà als propietaris que acreditin
que els seus pisos no estan des-
ocupats i, en cas de no poder fer-
ho, es posarà en marxa un pro-
cés de negociació perquè els
destinin a lloguer social. 

En última instància, informa
el Govern, es procedirà a l’ex-
propiació, en el cas que no s’ar-
ribi a cap acord amb la propietat.
La Generalitat té previst destinar
uns cinc milions d’euros a aques-
ta operació, tot i que no descar-
ta augmentar-ne la partida. 

Segons fons de l’Agència de
l’Habitatge de Catalunya, les
inspeccions dels pisos buits són
fruit de l’acord amb els munici-
pis que van signar el conveni i
s’han fet a través de les dades del
padró, consums de serveis i ins-
peccions in situ.

Estrena mundial d’un botó
contra el ciberassetjament

TECNOLOGIA4L’empresa star-
tup barcelonina RepScan ha
creat un sistema contra el cibe-
rassetjament. El va presentar
durant la setena edició de l’IN-
DI+I, celebrada al Cúbic a prin-
cipis del maig, que va servir
com a escenari del llançament
mundial d’una tecnologia que, a
través d’un botó, vol combatre la
violència digital. 

Aquesta eina permet identi-
ficar i eliminar de manera im-
mediata continguts negatius,
ofensius i vexatoris a Internet,
així com imatges indegudes que

es tornen virals i que causen més
mal a les víctimes. El botó ver-
mell contra el ciberassetjament
és un servei d’alerta que funcio-
na les 24 hores i que monitora la
xarxa per evitar que es tornin a
publicar els continguts ofensius
a les xarxes i a pàgines web, amb
independència que la difusió
suposi o no un delicte. 

Josep Coll, CEO de RepScan,
va dir que havien creat aquesta
aplicació “perquè s’activi quan
els plans de prevenció contra
l’assetjament fallin” i evitar que
es filtrin imatges de menors.

Confirmen 17 anys de presó
per a l’assassí de Jumillas

TRIBUNALS4El Tribunal Su-
perior de Justícia de Catalunya
(TSJC) ha confirmat la sentèn-
cia de 17 anys de presó per a Ai-
tor G., l’home condemnat per
l’assassinat de la viladecanenca
Janet Jumillas el març del 2019. 

La defensa de l'home havia
demanat revisar la sentència
per vulneració de la presumpció
d’innocència, en considerar que
durant el judici no es van pre-
sentar proves suficients per po-

der declarar la seva responsabi-
litat. El tribunal ha rebatut
aquest argument i assenyala que
“no s’observa cap dèficit proba-
tori ni argumentatiu” en el ve-
redicte que va emetre el jurat, i
afegeix que la declaració excul-
patòria de l’acusat “no presenta
el menor indicador de veracitat”.

Amb tot, el tribunal consi-
dera sòlids els indicis incrimi-
natoris, els quals considera “au-
tèntiques proves de càrrec”. 

Viladecans és zona de forta demanda d’habitatge. Foto: Línia

Foto: ACN

Memòria | El barri Sales celebra un segle
L’Ajuntament fa una crida als veïns del barri Sales perquè participin el pròxim 7 de juny en
una festa a la plaça de la Diversistat per celebrar el centenari del barri. El consistori també
convida els veïns a portar fotografies antigues de la zona i documents a l’Arxiu Municipal.

ECONOMIA4La multinacional
japonesa dedicada a la robòtica
i l’automatització industrial Yas-
kawa acaba d’obrir a Vilade-
cans un dels seus tallers més
grans a Europa. Ho ha fet en una
nau de 3.500 metres quadrats,
triplicant d’aquesta manera l’an-
terior espai que ocupava a Gavà.
“Teníem molt clar que sí o sí ens
volíem quedar a Catalunya, on
som des de 1997”, va assegurar
el director de Yaskawa Ibérica,
Laurent Bodin, que veu a Vila-
decans “la capacitat necessària
per desplegar el pla de creixe-
ment”. Ho va dir a mitjans de
mes en un acte d’inauguració
que va comptar amb la presèn-
cia de l’alcalde, Carles Ruiz.

Bodin va apuntar que l’ob-
jectiu era quedar-se a Catalunya
per poder “consolidar la relació
ja establerta amb els clients ca-
talans”. La intenció era reubicar
l’empresa a poca distància d’on
estava fins ara per la proximitat

amb Barcelona i l’aeroport del
Prat, però també “per no perdre
empleats”. “El valor de l’empre-
sa està molt lligat a la capacitat
tècnica, però especialment la
comercial”, va ressaltar.

NOVES OPORTUNITATS
La nova seu de Yaskawa Ibérica
va començar a operar a finals de
l’any passat, si bé funciona al
100% des del maig. D’entrada ho
fa amb 40 treballadors, tot i que

la direcció dona per fet que am-
pliaran la plantilla progressiva-
ment degut a la previsió de con-
tinuar creixent en el desenvolu-
pament de nous robots.

Qui celebra l’arribada d’una
nova empresa a la ciutat és Ruiz.
“Els últims anys el canvi més im-
portant a Viladecans és haver
creat espais per allotjar empre-
ses de tota classe, amb llocs de
feina amb valor afegit“, va dir
Ruiz el dia de la inauguració.

Yaskawa està especialitzada en solucions robòtiques industrials. Foto:ACN

La multinacional de la robòtica
Yaskawa aterra a la ciutat

» L’empresa japonesa canvia Gavà per Viladecans buscant més espai
» La nova seu de la companyia és de les més grans del continent
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El macrooperatiu policial contra
el cultiu i venda de marihuana a
la Setena Fase de Sant Cosme va
tornar a posar el barri als titulars.
Tornaven els fantasmes del pas-
sat, aquells que li col·locaven la
gramalleta de barri conflictiu i pe-
rillós. Aquella operació es va sal-
dar amb sis detinguts i la clausura
d’una “factoria de marihuana”, tal
com la van descriure els Mossos.
De fet, el consistori va tapiar els
baixos d’un edifici amb ciment
per evitar que s’hi tornés a culti-
var marihuana. Fonts municipals
confirmen que estan en contac-
te amb l’Agència de l’Habitatge
per veure què fer amb aquests pi-
sos, que previsiblement es desti-
naran a usos socials. 

Però un fet d’aquestes ca-
racterístiques no pot entelar la
feina que s’està fent a Sant Cos-
me, i en concret en aquesta zona
específica del barri, per millorar
la seva situació. Així ho desta-
quen fonts municipals i va deixar
clar la policia catalana en una
roda de premsa posterior a l’o-
peració, en la qual es va expres-
sar la necessitat de tallar en sec
un fenomen com és el cultiu i
venda de marihuana, que impe-
deix el progrés social. 

UNA FEINA DIÀRIA
En paral·lel a aquestes informa-
cions, hi ha una feina –sovint a
l’ombra i que passa desaperce-
buda–per part dels veïns i de les
entitats per millorar el barri.
Hem parlat amb diversos actors

de Sant Cosme per conèixer-les
més a fons i mostrar l’altra cara
d’un barri que lluita per trencar
els estereotips negatius que en-
cara li pesen. 

Martí Miquel és educador so-
cial al barri des de fa 15 anys i és
al capdavant de l’entitat GATS,
que impulsa el festival Esperan-
zah! i altres projectes comunita-
ris. “Són coses que passen al bar-
ri”, diu Miquel referint-se al cul-
tiu de marihuana i altres delictes,
“però no són totes les que hi
passen”, afegeix. Aquest educador
social recorda que a Sant Cosme
es porten a terme “iniciatives
molt positives” que no són “tan
vistoses” com les operacions an-
tidroga, però que tenen un im-
pacte positiu a la comunitat.

Hi coincideix Carles Xifra,
director general de Fundesplai,
una entitat que té la seu a Sant
Cosme des de fa  15 anys. Allà tre-
ballen prop de 350 persones i, al
llarg del dia, n’hi poden passar
fins a un miler. “Això dona vida
al barri”, afirma. De fet, a princi-
pis de maig van organitzar la
tradicional Festa de l’Esplai al
parc Nou, que serveix per donar

la benvinguda a l’estiu i que va
portar al barri milers de persones. 

Amb tot, Xifra destaca la fei-
na coordinada de les entitats per
millorar Sant Cosme, a través de
la taula comunitària. “Ens hi es-
tem deixant la pell”, remarca. 

I és que el barri ha canviat
molt els últims anys, coincideixen
tots els entrevistats. Pietat Bo-
delón, directora de l’escola Jau-
me Balmes, reivindica que “l’au-
toestima” i “l’orgull de pertinen-
ça” han crescut entre els veïns. A
l’escola, corrobora, la convivèn-
cia és “magnífica”, i ho confirma
el fet que enguany cap professor
ha demanat el trasllat del centre.
“La gent del barri m’ha donat
moltíssim com a persona”, reco-
neix Bodelón, que destaca que el
barri és un referent educatiu per
programes com l’aprenentatge
dels escacs, que fa anys que im-
pulsa la Jaume Balmes i que ja fa
anys va portar a Sant Cosme a
una personalitat política com la
primera dama canadenca per
interessar-se per la iniciativa.
“Sant Cosme no és el que t’ima-
gines i surt a les notícies, és un
barri digne”, conclou Bodelón.

Imatge del Festa Esplai de principis del maig, al parc nou. Foto: Fundesplai

Francisco J. Rodríguez
SANT COSME

El Sant Cosme que brilla: 
“Ens hi estem deixant la pell”
» El barri lluita per desempallegar-se dels estereotips negatius 

» Línia Mar parla amb diverses entitats que treballen sobre el terreny

Conflicte entre l’Institut
Agrícola Sant Isidre i l’AMB

PAGESIA4L’Institut Agrícola
Català de Sant Isidre ha topat
amb l’Àrea Metropolitana de
Barcelona (AMB) per uns expe-
dients sancionadors interposats
a pagesos del Parc Agrari. 

En aquest sentit, l’institut es
queixava perquè consideren que
hi ha un xoc entre la normativa
del parc i la d’instàncies supe-
riors, arran d’expedients que
s’han obert a alguns agricultors
per presumptament haver vul-
nerat la legalitat urbanística de
la zona. Entre altres, es tracta de
casetes per a ús dels treballadors

o tanques. L’AMB destaca, tan-
mateix, que el Parc Agrari és un
espai protegit per un Pla Espe-
cial aprovat el 2015 per la Ge-
neralitat, i que es regeixen per
aquest fet. 

Des de l’AMB asseguren, per
tant, que  "no hi ha inseguretat
jurídica". Així, apunten que la vi-
gilància i el control del compli-
ment del planejament correspon
als ajuntaments, però que la
majoria dels municipis que in-
tegren el parc han delegat les
competències de protecció de la
legalitat urbanística en l'AMB.

Arxiven la causa contra 
la tinent d’alcaldia Alba Bou

TRIBUNALS4El jutjat d’Ins-
trucció número 2 del Prat ha ar-
xivat la causa contra Alba Bou,
la tinent d’alcaldia acusada de
prevaricació i tràfic d’influències
per unes obres en un edifici del
carrer Enric Morera. 

Bou havia estat denunciada
per un veí que l’acusava de no
haver aturat la construcció d’un
immoble on s’haurien constatat
errades estructurals quan era
regidora d’Urbanisme el passat
mandat, alhora que assenyalava
un suposat frau en la concessió
de la llicència.

Tot i això, el jutjat ha cons-
tatat que la regidora no va actu-
ar de mala fe. “No ha pogut
acreditar-se que la investigada
hagués afavorit la promotora”,
resa l’escrit de sobreseïment.
“No s’acredita cap resolució dic-
tada per la investigada que es pu-
gui emmarcar en cap il·lícit pe-
nal”, demostra l’escrit judicial.

L’alcalde, Lluís Mijoler, creu
que l’arxivament és una “victòria
de la democràcia contra el law-
fare“, una pràctica que consisteix
a desgastar els governs a través
d’un ús abusiu dels tribunals.

Un dels camps de conreu de l’espai. Foto: Consorci del Parc Agrari

Denúncia | Degollava animals per fer rituals de santeria
La Guàrdia Civil investiga un veí de Terrassa de 50 anys com a presumpte autor d’un delicte
contra els animals. L’home està acusat de degollar dues cabres i nou gallines per fer rituals 
de santeria. Els cadàvers dels animals els llençava, segons el cos, en un contenidor del Prat.
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HABITATGE4El desmantella-
ment de la caserna de Santa
Eulàlia sembla més a prop que
mai. Si bé l’any passat l’Ajunta-
ment va signar un acord amb el
ministeri de Defensa per acce-
lerar-ne el tancament, ara el go-
vern de l’Estat ha anunciat la
seva intenció de fer-hi 1.600
habitatges socials. Aquests pisos
formen part de la promesa del
president Pedro Sánchez de
construir-ne 20.000 arreu d’Es-
panya, molts dels quals a terre-
nys de l’exèrcit. 

Aquest anunci ha estat rebut
amb satisfacció a Sant Boi, tant
per part de l’Ajuntament com
dels veïns. Fonts municipals ce-
lebren, en declaracions a Línia
Mar, que aquesta notícia acce-
lerarà el desmantellament de la
caserna militar, tot i que es mos-
tren cautelosos, atès que l’ope-
ració trigarà encara a ser realitat.
I és que abans caldrà tirar a ter-
ra l’aquarterament i traslladar els
militars a una altra ubicació, la
qual, tot indica, serà a prop de les
pistes d’atletisme.

VOLEN EQUIPAMENTS
Els veïns, per la seva banda, do-
nen el vistiplau a la construcció
de pisos socials, però avisen que
aquests habitatges “han d’anar
acompanyats d’equipaments i
serveis públics”. Així ho expres-
sa Xavi Ladero, portaveu de la
Federació d’Associacions de Ve-
ïns de Sant Boi, en una conver-
sa amb aquesta publicació. “S’ha
de preveure abans sòl per a
equipaments”, reitera Ladero. 

Sobre aquesta qüestió, des
del consistori s’afanyen a dir
que els pisos socials aniran

acompanyats de serveis i zones
verdes per als veïns, el que su-
posarà una transformació sense
precedents a la ciutat. És el que
precisament va explicar l’alcal-
dessa, Lluïs Moret, en una en-
trevista de l’octubre a Línia Mar.
“[El desmantellament de la ca-
serna] és el gran projecte de fu-
tur a mitjà i llarg termini de la
ciutat”, va expressar aleshores la
batlle, que va prometre que el
barri resultant complirà amb
els estàndards de “sostenibilitat
i dels nous models urbanístics”. 

Sigui com sigui, des del mo-
viment veïnal reclamen que
aquest procés es porti a terme
amb la participació dels santbo-
ians, a través d’un procés parti-
cipatiu obert a cada ciutadà.
“Espais tan grans com aquests
no els ha de definir només l’A-
juntament o les associacions de
veïns”, defensa Ladero. 

Amb tot, i tornant a la qües-
tió dels habitatges promesos pel
govern central, la promoció

anunciada a Sant Boi és la més
gran prevista a Catalunya. En
aquest sentit, la intervenció del
Sepes –que és l’entitat pública
del sòl i és gestionada per Trans-
ports–, és crucial, ja que per-
metrà accelerar l’edificació dels
habitatges. No és el cas, però,
dels terrenys santboians, que
són de sòl considerat no finalis-
ta, és a dir, que calen encara pro-
jectes d’urbanització o requali-
ficacions, processos que poden
endarrerir l’inici de les obres. Per
tant, malgrat l’anunci esperan-
çador, la seva execució cal situ-
ar-la a mitjà o llarg termini.

Malgrat tot, la fi de la ca-
serna militar de Santa Eulàlia
sembla estar més a prop que
mai. Així ho senten els veïns, se-
gons reconeix Ladero, i el con-
sistori, tot i que ambdós actors
són prudents i descarten llençar
les campanes al vol, ja que no és
la primera vegada que aquest
somni s’ha tingut a tocar i ha
acabat en fracàs. 

El desmantellament de la caserna és una reivindicació històrica. Foto: Arxiu

Els pisos promesos a la caserna
n’acceleren el tancament

» L’Estat vol fer 1.600 habitatges socials als terrenys militars
» Els veïns reclamen que també s’hi facin equipaments i serveis

Loquillo i Camela animen 
la Festa Major de Sant Boi

CELEBRACIÓ4Sant Boi ha vis-
cut una Festa Major com les d’a-
bans. Concerts, correfocs, sar-
danes, castellers i tallers per a
tota la família van omplir els
carrers de la ciutat del 19 al 22
de maig. Ni la pluja va fer enrere
les ganes de gresca dels sant-
boians. L’exemple és el con-
cert de Camela, un dels caps de
cartell de les festes, que tot i els
aiguats va omplir el carrer Bal-
diri Aleu el dia 19. “Plovent a
bots i barrals i allà vau seguir
sense moure-us. Sou la canya”,
va expressar el grup de tecno

rumba a les seves xarxes socials,
acompanyat d’una fotografia
del concert, ple a vessar. 

L’altre plat fort de la festa va
ser el concert de Loquillo, que es
va celebrar l’endemà al mateix
escenari. El cantant barceloní va
presentar-hi la seva gira El Rey,
mentre que aquell mateix dis-
sabte, a mitjanit, Fuel Fandan-
go va portar el seu estil hetero-
dox a la plaça Agricultura. 

La festa es va acabar el dia 22
de maig amb els focs artificials,
tot i que hi ha previstes més ac-
tivitats fins a finals de mes.

Un jutjat de la ciutat 
investiga el narco  ‘El Sardina’
TRIBUNALS4La causa oberta
per diversos delictes contra Rac-
hid Gdari, un narcotraficant co-
negut com El Sardina, ha tornat
a un jutjat d’instrucció de Sant
Boi, on va néixer fa set anys. Es
tracta de la investigació oberta
contra ell més gran fins al mo-
ment, en la qual se’l col·loca
com a líder d’un grup criminal
que assaltava a narcos rivals a
Catalunya i Andalusia. 

Els mètodes de Gdari, que va
començar el seu historial delic-
tiu a Cornellà fa dues dècades i
és famós per aparèixer a video-

clips de rap, són força expediti-
us. Segons les investigacions, el
grup d’aquest narcotraficant està
acusat de clavar pallisses brutals
a les persones que vigilen la
droga. A més, faria servir mèto-
des altament tecnificats, per tal
de fer els assalts als carrega-
ments en el moment oportú. 

Gdari, a més, està pendent
d’una ordre d’extradició al Mar-
roc, on se l’acusa de delictes
d’organització criminal i facili-
tació d’entrada clandestina d’un
estranger a territori marroquí i
encobriment.

Camela, amb els seus incondicionals, durant el concert. Foto: Camela

Tradició | Quatre dècades de la festa de la ‘Cruz de mayo’
L’Associació Cultura Andalusa Casa de Sevilla va organitzar la 39a edició de la festa de 
la Cruz de Mayo. Ho va fer el cap de setmana del 12 al 14 de maig, amb actuacions i un
dinar popular de patates amb mandonguilles que va servir de cloenda de la celebració. 
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Què hauria estat del CB Prat
sense el seu president? Què se-
ria de l'entitat sense la seva
alma mater, Arseni Conde (El
Prat, 1945)? Quan el pratenc va
assumir la presidència l'any
1986, la situació del club era
molt complexa i delicada. "Era
un moment molt dolent. L'any
següent vam deixar la pista del
Fondo d'en Peixo i vam venir a
l'Estruch, que acabava de ser in-
augurat", m'explicava Conde fa
anys. El 1994 el CB Prat es va fu-
sionar amb l'AE Prat, l'antiga
Terlenka, i des del curs 1992-
1993 l'entitat s'havia fet càrrec de
l'Escola Municipal de Bàsquet.

"Al primer equip van co-
mençar a venir jugadors que
fins i tot havien competit a la
Lliga ACB i, a poc a poc, vam
anar pujant categories", recor-

dava Conde, un pou de memò-
ria i saviesa. La temporada
2000-2001 el grup va segellar a
Inca l'ascens a Lliga EBA i el pri-
mer curs ja va ser l'equip més
anotador de totes les competi-
cions de la FEB, amb Javi Mar-
tín com a millor canoner.

EN UN SEGON PLA
Inesgotable i sempre perfeccio-
nista per donar la seva millor
versió per al CB Prat, Conde, que
viu el seu 37è any com a presi-
dent, té gestos d'Aíto García
Reneses i també és metòdic i pe-
dagògic. Como que no li agraden
els focus, el passat 20 de maig
observava, orgullós i en un segon
pla, com el sènior masculí rebia
el cartell de nou equip de LEB
Or, després de tornar a guany-
ar amb claredat el Basket Na-
varra per 100-73 [71-91 al par-
tit d'anada], a semifinals.

Quan la premsa gràfica ja ha-
via fet els seus primers clics per
capturar el moment d'alegria dels

esportistes, Ferran Butxaca, vocal
de la Federació Catalana de Bas-
quetbol (FCBQ), va demanar una
mica de temps perquè la imatge
estava incompleta, i va agafar
del braç l'etern president i el va
acompanyar cap a la zona dels
campions. El Joan Busquets, ple
de gom a gom, aplaudia els seus

herois. És un pavelló encantador
que sempre empeny l'equip.

Butxaca va treure el cartell de
les mans als jugadors, que no en-
tenien res, i només els hi va tor-
nar quan Conde ja estava per-
fectament col·locat i aguantava el
bitllet per a LEB Or. El Joan Bus-
quets només ha patit una derro-

ta del seu CB Prat, contra el
Club Baloncesto Tizona, en l'eli-
minatòria de campions de grup.
L'equip, que només ha perdut sis
partits, ha guanyat 18 dels últims
20 enfrontaments del curs.

Albert Cañellas és el tercer
entrenador que condueix el CB
Prat a la segona categoria estatal.
Abans ho van aconseguir Carles
Duran, actual entrenador del Club
Joventut Badalona (el curs 2013-
2014), i Dani Miret (2020-2021),
ajudant ara de Duran. "Tots els
moments són importants, però l'i-
nici, amb una plantilla nova i en-
trenador nou, encara ho va ser
més. En el meu cas, no acumula-
va molta experiència com a primer
tècnic en aquestes lligues i tenia ju-
gadors joves. Va suposar un gran
esforç ajuntar totes les peces i que
l'equip comencés a funcionar",
compartia Cañellas, al Prat Ràdio,
després de segellar l'ascens i com-
pletar una temporada històrica.
Conde somriu i ja pensa i planifi-
ca la nova aventura a LEB Or.

L’equip pratenc, amb Arseni Conde a la dreta, celebra l’ascens. Foto: CB Prat

ArseniConde, l’ànimadelCBPrat
» President del club des de 1986, el pratenc celebra l’ascens a LEB Or, la segona categoria estatal 
» “Va suposar un gran esforç ajuntar les peces i que l’equip funcionés”, diu el tècnic Albert Cañellas

Futbol | L’AE Prat baixa de categoria 
El conjunt de Pedro Dólera va perdre matemàticament la seva plaça a Segona RFEF després de la

derrota per 1-0 contra el Club Lleida Esportiu del 7 de maig. Set dies després, l’AE Prat es va acomiadar
de la categoria amb un triomf (3-1) contra la UE Olot i el pròxim curs competirà a Tercera RFEF.

Toni Delgado
EL PRAT
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4Un bus va recórrer diversos
municipis del Garraf, del Baix Llo-
bregat i del Barcelonès per donar
feina a 500 persones. Es tracta del
projecte Barcelona Emplea de la
companyia Clece, especialitzada
en la prestació de serveis essen-
cials, i que es va portar a terme del
8 al 12 de maig a quatre ciutats
metropolitanes: l'Hospitalet (11 i
12 de maig), Martorell (10 de
maig), Vallirana (9 de maig) i Sitges
(8 de maig). "És un projecte pioner
a Catalunya, estàvem molt il·lu-
sionats", reconeix Cristina Fer-
nández, responsable de la ruta
Barcelona Emplea. 

La voluntat de la companyia
era seleccionar un centenar de
candidats a cada parada del bus
de Barcelona Emplea, que pròxi-
mament s’incorporaran a treballar
a l’empresa en diferents àmbits,
com a personal de neteja, de
manteniment, d’atenció a perso-
nes grans o amb mobilitat redu-
ïda i de vigilants de seguretat, en-
tre altres. Fernández detalla que al
bus hi havia un equip de selecció
de personal que va portar a terme
les entrevistes als candidats. Uns
candidats que es van inscriure a la
iniciativa a través del telèfon 900

060 120 o del seu web oficial per
obtenir cita prèvia, així com mit-
jançant els serveis de promoció
econòmica de Sitges, Vallirana,
l'Hospitalet i Martorell. 

Parlem amb una de les candi-
dates, Tania Bruceño, que va fer
l'entrevista a Sitges. Ella va ser re-
mesa al bus des de l'Ajuntament
d’aquest municipi. "Al bus de Cle-
ce em van atendre molt bé", ce-
lebra la Tania, que té experiència
en els àmbits de la neteja i de la
cura de gent gran. 

Així i tot, Barcelona Emplea va
atendre també persones que,
de manera espontània, entra-
ven al bus a fer entrevistes. A
més, si es donava el cas que no
es podia atendre algú per la gran
afluència de gent, recollien les se-
ves dades "per entrevistar-les en
els pròxims dies", tranquil·litza
Fernández. 

Aquest és el cas del Kevin Ma-
teo, que és precisament un dels
candidats espontanis que el dia 8
de maig es va apropar al bus
quan feia la seva parada a Sitges.
"Em van atendre molt bé, tot i no
tenir cita prèvia", agraeix el Kevin,
que ha presentat candidatura
com a treballador familiar.

VESSANT SOCIAL
Per altra banda, aquesta iniciati-
va ha tingut un vessant social, ja
que Clece volia oferir oportuni-
tats laborals a veïns i veïnes en si-
tuació vulnerable, com ara vícti-
mes de violència masclista, mi-
grants, persones en risc d’exclu-
sió o amb diversitat funcional.
“Volíem integrar al màxim per-
sones amb necessitats de feina”,
diu Rosa Llamas, responsable de
Recursos Humans de Clece a Ca-
talunya i les Balears. "El nostre
compromís amb la inserció la-
boral de persones en situació
de vulnerabilitat és present en to-
tes les nostres iniciatives d’ocu-
pació", coincideix Fernández, que
reconeix que és "engrescador"
poder oferir un lloc de feina i
"acompanyar aquestes persones
en el seu desenvolupament pro-
fessional", afegeix. 

En aquest sentit, el Kevin re-
corda que el dia que va fer l'en-
trevista va veure gent que, per l'e-
dat, poden no tenir gaire traça
amb les noves tecnologies, bàsi-
ques avui dia per buscar feina.
"Aquesta iniciativa els va ajudar
també en aquest sentit, ja que els
va fer propera i accessible la cer-

ca d’una oportunitat laboral",
destaca el Kevin.

Per aquesta raó, Clece ha tre-
ballat braç a braç en el marc d’a-
questa campanya amb entitats
del tercer sector com Creu Roja,
Ecom, Programa Incorpora, l’Hos-
pital Baptista de Sitges i Salut i
Comunitat per tal d’assolir aques-
ta meta. En aquest sentit, els dos
responsables de la companyia
recorden que, a Barcelona, Clece
compta amb un 7% de treballa-
dors en plantilla pertanyents a
col·lectius vulnerables. Montse
Parés, delegada social de Clece a
Catalunya i les Balears, reivindica
aquesta col·laboració amb les
entitats socials que permet una
"possibilitat real" d'inserir aques-
tes persones en les vacants ofer-
tes. Parés estima que al voltant
del 10% de les persones que
s’han seleccionat responen a
aquest perfil.

Clece, a més, farà un acom-
panyament personalitzat a
aquestes persones si detecta
alguna necessitat que cal abor-
dar, detalla Parés. "Volem donar
oportunitats a persones que
vulguin sumar en el projecte de
Clece", resumeix. 

VOLUNTAT D'ESTABILITAT
Això no vol dir, però, que no s’hi
poguessin presentar persones
amb un altre perfil. L’empresa
ha col·laborat estretament amb
els serveis de promoció econò-
mica dels ajuntaments de les
ciutats on va fer parada el bus per
tal que els derivessin perfils de
persones que s’adeqüessin a les
places demandades.

Els responsables de l’empre-
sa han detallat que van oferir
contractes adaptats a les neces-
sitats de cada persona, des de 20
fins a 40 hores setmanals, alguns
d’ells indefinits, altres temporals,
sempre amb la possibilitat de
passar a la borsa de treball de la
companyia un cop finalitzats.
L’objectiu és que gran part d’ells
esdevinguin indefinits a curt o
mitjà termini. “Que siguin perso-
nes que es quedin amb nosaltres”,
assenyala Llamas.

Per tot plegat, el Kevin i la
Tania, dues de les 826 persones
entrevistades, celebren aques-
ta iniciativa, que consideren
"molt propera, humana i posi-
tiva" per a les persones. "Jo la fa-
ria moltes més vegades", con-
clou, satisfeta, ella.

La ruta de la feina
Un bus recorre la província per
‘repartir’ 500 llocs de treball

La voluntat de la companyia era seleccionar un centenar de candidats a cada parada del bus de Barcelona Emplea. Fotos cedides

Pàgines especials
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L’actriu Bàrbara Mestanza dirigeix i pro-
tagonitza aquesta obra escrita per ella
mateixa en què narra l’abús sexual que
va patir l’any 2015. Sucia parla de la xa-
cra dels abusos posant el focus no només
en l’experiència pròpia de la víctima,
sinó en com rebem com a societat
aquesta mena de situacions.

Al Teatre Akadèmia de Barcelona.

Teatre

Sucia
Bàrbara Mestanza

Caïm Riba ha publicat aquest mes de
maig el seu quart disc en solitari, El racó
dels pensaments (RGB Suports). El cantant
i compositor ha assegurat en una en-
trevista concedida a l’ACN que l’àlbum és
un cant a l’optimisme i una barreja d’es-
tils. “A l’àlbum hi ha varietat d’estils per-
què és el meu tarannà”, ha confessat el fill
de l’icònic Pau Riba.

Música

Toda una vidaés una pel·lícula feta a par-
tir de les gravacions domèstiques que la
directora ha enregistrat al llarg de dotze
anys amb l’objectiu de retratar els seus
avis, Paco i Trini. Junts durant més de sei-
xanta anys, la seva és una història d’amor
única que Romero ha volgut salvar de l’o-
blit. Un amor que s’estén a tota la famí-
lia i que l’Alzheimer posarà a prova.

Pelis i sèries

Toda una vida
Marta Romero Coll

El racó dels pensaments
Caïm Riba

Museu a la Casa Amatller
La Casa Amatller està d’estrena. L’obra arquitectònica de Jo-
sep Puig i Cadafalch té, des d’aquest mes de maig, encara

més atractiu. L’edifici ha obert les portes del nou Museu Digi-
tal, un espai de 2.000 metres quadrats i amb una sala immer-
siva 360 graus que pretén ser un referent del modernisme a
Barcelona. La primera mostra d’aquest flamant museu, inau-
gurada coincidint amb el Dia dels Museus, és una exposició
temporal dedicada als dracs modernistes. La Casa Amatller
també vol organitzar-hi activitats culturals que “revitalitzaran
l’edifici, donant-li moviment propi i un espai de pensament”.

P E L L O  R E P A R A ZQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

El Premi Nobel de Literatura viatja a Ca-
talunya en la seva nova novel·la: un afer
sentimental entre un músic polonès i una
barcelonina. Tots dos es coneixen a Bar-
celona gràcies a l’interès comú per la mú-
sica de Chopin. Witold, un reconegut pia-
nista polonès, viatja a Catalunya per par-
ticipar en un recital. Després del concert,
l’amfitriona, Beatriu, el convida a sopar.

Llibres

El polonès
J. M. Coetzee

|Star Trek: Resurgence
Ja és aquí un nou videojoc que explica una història que transcorre poc

després dels fets d’Star Trek. Disponible per a PC, PS 4 i 5 i Xbox Series X/S.

Fo
to

: G
ui

lle
m

 R
os

et
/A

C
N

Pello Reparaz (Arbizu, Navarra, 1990) és
el cantant, el compositor i la imatge del
grup Zetak, un dels més importants ac-

tualment de la música en euskera.
Aquest mes de maig, però, ha fet una ex-
cepció i ha publicat una cançó que no
està escrita en basc. Es tracta d’una ver-
sió del famós Pa amb oli i sal, de Blau-
mut, en què s’ha atrevit amb el català

acompanyat de la cantant Suu. La publi-
cació de la cançó i del videoclip va anar
precedida d’un vídeo en què Reparaz va
fer un discurs amb un català gairebé im-
pecable. L’artista va explicar que està re-
bent moltes trucades per actuar als Pa-
ïsos Catalans i que volia “fer un gest” a la
llengua catalana. “Aquesta és la meva
manera de dir gràcies”, va assegurar.

Famosos

Ser la imatge i la veu del grup Zetak
Es tracta d’una de les bandes de moda al País Basc i Navarra

Versionar una cançó en català
Canta ‘Pa amb oli i sal’, de Blaumut, acompanyat de la cantant Suu 

Ja el consideren català d’adopció
L’estima que ha mostrat per la llengua catalana ha causat furor
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

EDULCORANTS

Segons l’Organització Mundial de la Salut, els edulcorants 
no funcionen com a mètode per reduir el greix corporal   

FRUITA

APRIMAMENT

INFANTS

E S T I L S  D E  V I D A

i NUTRICIÓ
Una de les vies més acceptades per perdre pes és la substitució
del sucre per un dels molts edulcorants que hi ha al mercat. La
sacarina, l’aspartam o l’estèvia són els més habituals. Tanmateix,
això podria no ser una bona idea. Segons indica l’Organització
Mundial de la Salut (OMS), els edulcorants no només no són
efectius pel que fa a la reducció de massa corporal, sinó que po-
den tenir efectes indesitjats a llarg termini. L’OMS adverteix que
el seu ús continuat pot augmentar el risc de diabetis de tipus 2
o de malalties cardiovasculars. 
L’advertiment consta en un informe elaborat per l’organitza-

ció on s’especifica que els edulcorants en cap cas contribueixen
per si mateixos a reduir els greixos. L’única alternativa vàlida és
el consum de sucres naturals, els que trobem a la fruita o a les
begudes no ensucrades. 
A més, l’OMS adverteix que cal reduir l’endolciment de la

dieta, especialment entre els infants. L’excés d’aliments o de be-
gudes ensucrades els afecta directament, perquè s’acostumen a
nivells elevats de sucre a la dieta, cosa que els perjudicarà a llarg
termini, sobretot si opten pels edulcorants com a alternativa.     

L’OMS desaconsella els edulcorants

Els edulcorants sense sucre no tenen cap valor nutritiu  
i poden causar diabetis i problemes cardiovasculars 

Les claus

L’única alternativa als sucres lliures en la dieta és canviar-los
pel consum de sucres naturals, com els que hi ha a les fruites 

Els experts internacionals recomanen reduir la quantitat de
sucre en la dieta habitual, especialment en la dels infants  
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